
آ2

 در پی برگزاری جلسه هيئت رئيسه دانشگاه در دانشكده مجازی، 

بر ضرورت پيگيری مستمر ارتقای مجازی سازی توسط دانشكده 

مجازی و ارائه راهكارهايی مناسب جهت رفع چالش های مربوطه 

تأكيد شد.

در جلسه هيئت رئيسه دانشگاه كه صبح روز يكشنبه 22 آذر سال 

ابتدا دكتر فتوحی مشاور  برگزار شد،  94 در دانشكده مجازی 

تعامل  اهميت  به  اشاره  با  آكادميک،  در حوزه  دانشگاه  رييس 

هيئت رئيسه دانشگاه با حوزه های مختلف و از جمله دانشكده ها 

گفت: در اين دوره بنا شد تا هيئت رييسه در همه واحدهای ماژور 

دانشگاه اعم از معاونت ها، بيمارستان ها و دانشكده ها حضور يابند.

Á  اولوی ت اجرایی ک ردن برنامه ه ا بر ایدم
پ ردازى جدید

دكتر فتوحی با اشاره به برگزاری جلسات هيئت رييسه دانشگاه 

در معاونت ها، دانشكده ها و بيمارستان ها گفت: يكی از جنبه های 

مهم اين جلسات، ابلاغ تصميمات اخذ شده در اين جلسات به 

واحد موردنظر و پيگيری اجرای اين گزارش مكتوب هر سه ماه 

يک بار است.

در ادامه دكتر جعفريان رييس دانشگاه با بيان اين كه فرصتی 

بايد  گفت:  نداريم  دوره  اين  در  جديد  ايده های  طرح  برای 

تاكنون طراحی و  آنچه  بار نشاندن  به  برای  انرژی خود  همه 

جلسه هیئت رئیسه دانشگاه به میزبانی دانشکده مجازی برگزار شد

کلید موفقیت دانشگاه، واگذاری امور 
به افراد لایق و کارآمد
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برسيم. نتيجه  به  تا  برنامه ريزی كرده ايم متمركز كنيم 

وی با اشاره به وجود محدوديت های اجرايی در دانشگاه گفت: 

خوشبختانه علی رغم تغييرات مديريتی، برنامه های اصلی دانشگاه 

نيز كه يک سال و  اين دوره مديريتی  متوقف نشده است. در 

نيم از آن باقی مانده است، بايستی ضمن ديدن افق بلندمدت، 

برنامه های خود را به نتيجه برسانيم.

ايده  به اندازه  ايده ها  اجرای  اين كه در  بيان  با  دكتر جعفريان 

دارد.  اين مسئله دلايل مختلفی  نيستيم گفت:  قوی  پردازی 

در اين ميان، هر آنچه جايگاه درست خود را پيدا كرده است 

زمانی  كه  است  شعاع  برنامه  آن،  نمونه  است.  شده  مستقر 

مستقر شد كه در مكانيسم ترفيع اعضای هيئت علمی جايگاه 

خود را پيدا كرد.

واحدهای  در  هيئت رئيسه  جلسات  برگزاری  به  اشاره  با  وی 

پيگيری مصوبات  اين جلسات،  برگزاری  از  تابعه گفت: هدف 

واحد  برنامه های  اجرای  در  كه  است  موانعی  رفع  و  قبلی 

موردنظر وجود دارد.

Á  دستاوردها، چالش ها و برنامه هاى دانشكدم
مجازى

 دكتر كاويانی رييس دانشـكده مجازی، در گزارشی از وضعيت 

ايـن دانشـكده، تعـداد اعضـای هيئت علمـی ايـن دانشـكده را 

طـی دو سـال گذشـته بـدون تغييـر خوانـد و در ادامـه گفت: 

گروه هـای آموزشـی، چالـش بزرگ اين دانشـكده هسـتند. در 

ايـن ميـان، گـروه يادگيـری الكترونيـک در علـوم پزشـكی، از 

ديگـر گروه هـا پيش تر اسـت و گـروه سـلامت الكترونيـک نيز 

شـرايط خوبی دارد.

وی رشـته های يادگيـری الكترونيـک در آمـوزش پزشـكی در 

مقطـع كارشناسـی ارشـد و دكتـرای كتابداری و اطلاع رسـانی 

پزشـكی )مشـترک با پيراپزشكی( را دو رشته مختص دانشكده 

مجازی دانسـت و گفت: رشـته های كارشناسی ارشد رشته های 

كتابداری و اطلاع رسـانی پزشـكی، آموزش پزشـكی )مشـترک 

بـا  امـور دارو )مشـترک  بـر  بـا دانشـكده پزشـكی(، نظـارت 

دانشـكده داروسازی( و دوره MPH پزشـكی خانواده )مشترک 

بـا دانشـكده پزشـكی( از ديگـر رشـته هايی اسـت كـه در اين 

دانشـكده ارائه می شـود.

دكتـر كاويانی با اشـاره به دو هدف كلی از تأسـيس دانشـكده 

مجـازی گفـت: دانشـكده مجـازی در زمـان تأسـيس بنـا شـد 

تـا در نقـش دانشـكده بـرای تربيت نيـروی انسـانی متخصص 

فعاليـت كنـد. همچنين قرار شـد تا بازوی دانشـگاه در مجازی 

كـردن فعاليت ها باشـد.

وی بابيان اقدامات سـاختاری انجام شـده در دانشكده مجازی، 

حـوزه  در  ناكافـی  پيشـرفت  هيئت علمـی،  اعضـای  كمبـود 
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مجازی سـازی دانشـگاه و كمبـود بودجه و اعتبـارات لازم برای 

فعاليت هـای مجازی سـازی و همچنيـن پژوهشـی را از جملـه 

چالش هـای مهـم ايـن دانشـكده خوانـد و افـزود: متأسـفانه 

در حـوزه مجازی سـازی دانشـگاه نتوانسـتيم در حـد مطلوب 

ظاهـر شـويم و شـايد يكـی از دلايـل ايـن امـر آن باشـد كه 

ايـن ميـان،  نيسـت. در  اولويـت دانشـكده ها  مجازی سـازی، 

رفـع چالش هـای مختلـف ايـن دانشـكده، نيازمنـد همـت و 

تـلاش جمعی اسـت.

دكتر كاويانی با اشاره به مشاركت اعضای هيئت علمی دانشكده 

مجـازی در راه انـدازی دانشـگاه مجـازی علوم پزشـكی، وجود 

ايـن دانشـگاه را بـرای دانشـكده مجـازی يک فرصـت خواند و 

افـزود: وجود اين دانشـگاه، می توانـد منجر به سياسـت گذاری 

واحـد در فضـای مجـازی و ارتقـای ايـن فضـا و رفـع برخی از 

مشـكلات آن باشد.

در ادامـه دكتـر محمدی معاون پژوهشـی و فناوری دانشـكده 

ايـن  برنامه هـای  پيشـرفت  از  گزارشـی  ارائـه  بـه  مجـازی 

دانشـكده در حـوزه مجازی سـازی فعاليت هـا پرداخـت. پس از 

آن، دكتـر مجتهـدزاده معاون آموزشـی دانشـكده، در رابطه با 

نظـام جامـع ارزشـيابی آموزشـی، برنامه اسـتقرار نظـام جامع 

پشـتيبانی از دانشـجو، راه اندازی رشـته های مشـترک با سـاير 

دانشـكده های دانشـگاه، توسـعه رشـته های تخصصـی حـوزه 

فضـای مجـازی و نحـوه تدويـن و پيگيـری نقشـه هيئت علمی 

دانشـكده توضيحاتـی ارائه داد.

 در بخشـی ديگر از اين جلسـه، دكتر سعادت معاون بين الملل 

دانشـكده، ضمـن ارائـه گزارشـی از فعاليت هـای اين حـوزه بر 

اسـاس سياسـت های كلان معاونـت بين الملـل دانشـگاه، بـه 

تشريح وضعيت جذب دانشجويان خارجی، بازاريابی بين المللی 

بـرای دروس دانشـكده های مجـازی و تعامل اين دانشـكده در 

پروژه هـای بين المللـی پرداخـت و در ادامـه بـا طرح پيشـنهاد 

ايجـاد مركـز همايش هـای مجـازی و مزايـای آن در غلبـه بـر 

موانـع زمانـی و مكانـی، ايجـاد ايـن مركـز را نيازمنـد تأميـن 

اعتبارات لازم دانسـت.

در ادامـه دكتـر ميرمعينی معاون اداری و مالـی، دكتر برجعلی 

لـو معـاون فرهنگـی، دكتـر ذوالفقـاری مديـر گـروه آموزشـی 

يادگيـری الكترونيكـی در آمـوزش پزشـكی و دكتـر مهـرداد 

مشـاور رييـس دانشـكده مجازی در رابطـه با ميزان پيشـرفت 

برنامه هـا، اقدامات انجام شـده و چالش هـای مختلف حوزه های 

خـود توضيحاتی ارائـه دادند.

بـا  رابطـه  در  دانشـگاه،  هيئت رئيسـه  اعضـای  آن  از  پـس 

مسـائل و چالش هـای مختلـف دانشـكده مجـازی، بـه ارائـه 

نقطـه نظـرات و راهكارهـای خـود بـرای ارتقـای وضعيت اين 

پرداختنـد. دانشـكده 
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Á  دانشكدم اولویت نخس ت  مجازى س ازى، 
مجازى

دكتـر جعفريان رييس دانشـگاه با اشـاره به گزارش مسـئولين 

دانشـكده مجـازی، انطبـاق اين گزارش بـا برنامه هـای مصوب 

دانشـكده را نقطـه قـوت آن خوانـد و در ادامـه مجازی سـازی 

آمـوزش را هـدف اصلـی دانشـكده مجـازی در بـدو تأسـيس 

دانست. آن 

وی افزود: پس از مجازی سـازی كه هدف اصلی ايجاد دانشكده 

مجـازی بود، راه انـدازی برخی از رشـته های موردنياز در حوزه 

مجـازی هدف ديگر اين دانشـكده به شـمار می رفت.

رييس دانشـگاه افزود: فعاليت هايی كه در حوزه مجازی سازی 

از دانشـكده مجـازی انتظـار مـی رود بـا تعريـف مرسـوم آن 

به عنوان دانشـكده مطابقت ندارد كـه اين از جمله چالش های 

آن اسـت. در ايـن ميـان، بايـد بتوانيـم فرآينـد و مـدل كار را 

طـوری طراحی و تبيين كنيم تـا نتيجه )Outcome( موردنظر 

حاصل شـود.

وی بـا تأكيـد بـر اين كـه اولويـت نخسـت دانشـكده مجازی 

بايـد مجازی سـازی باشـد گفـت: در حـال حاضـر سـه گروه 

آموزشـی در اين دانشـكده مشغول فعاليت است و لازم است 

ضمـن تكميـل ايـن گروه هـا، حداكثـر تـا سـال 97، تعـداد 

دانشـكده  ايـن  گروه هـای  نسـبت  بـه  هيئت علمـی  اعضـای 

بـه تعـداد 9 تـن افزايـش پيـدا كنـد. ايـن در حالـی اسـت 

بـودن   )Proactive( فعـال  مجازی سـازی،  حـوزه  در  كـه 

دانشـكده، لازم اسـت و پيگيـری چالش هـا و رفـع آنها عامل 

اسـت. تعيين كننـده ای 

رييس دانشـگاه با طرح راهكاری مناسـب برای رفع مشكلات 

مجازی سـازی  فعاليت هـای  زمينـه  در  دانشـكده  اعتبـاری 

گفت: دانشـكده مجازی می تواند قراردادی با معاونت آموزشـی 

دانشـگاه و طـرف سـوم قـرارداد )واحـد مربوطـه( منعقـد كند 

و در ايـن قـرارداد معاونـت آموزشـی تأمين كننـده اعتبـارات 

لازم باشـد. بديـن ترتيـب در چارچوبـی كاملًا مشـخص، برای 

مجازی سـازی آنچـه در حـال حاضـر به صـورت حضـوری ارائه 

می شـود، تعامل مثبتی ميان دانشـكده مجازی و واحد مربوطه 

می گيرد. شـكل 

 وی افـزود: مركـز تحقيـق و توسـعه سياسـت های دانشـگاه، 

و  دانشـگاه  آموزشـی  معاونـت  گـزارش  مبنـای  بـر  می توانـد 

مجازی سـازی،  چالش هـای  رفـع  بـرای  مجـازی،  دانشـكده 

راهكارهـای مناسـبی را بررسـی و ارائـه كنـد.

درآمدزايـی  بـه  مربـوط  مسـائل  از  برخـی  جعفريـان،  دكتـر 

دانشـكده ها و ديگـر چالش هـا را مربوط به ارتباطـات ناكارآمد 

ميان فردی و ميان سـازمانی دانسـت و گفت: اين يک مسـئله 

عمومـی كشـور اسـت كـه نمی توانيـم مخالفت هـا و انتقـادات 

خـود را بـدون تنـش مطـرح كنيم.

وی بـا اشـاره بـه لـزوم دقت نظـر و وسـواس كافی در توسـعه 

كمـی و راه انـدازی رشـته های جديـد، بـر اسـتفاده از حداكثر 

ظرفيت هـا بـرای جـذب دانشـجويان بين المللـی تأكيـد كرد و 

گفت: لازم اسـت در پايان سـال 95، دانشكده مجازی گزارشی 

از فعاليت هـای جديـد خـود را طـی سـال های 93 و 94 ارائـه 

كنـد تـا ببينيـم ميزان پيشـرفت ايـن دانشـكده در برنامه های 

آن چقـدر بوده اسـت.

رييـس دانشـگاه در ادامـه افـزود: آزادی عمل دانشـكده هايی 

وابسـته  سـخت افزاری  امكانـات  بـه  خـود  عملكـرد  در  كـه 

هسـتند، در شـورای IT بـه تصويـب رسـيده اسـت. ايـن در 

 IT حالـی اسـت كـه خطـر از دسـت دادن داده هـا در فضـای

هميشـه وجـود دارد و در ايـن زمينـه بايد اقدامـات احتياطی 

لازم را رعايـت كـرد.

وی  در ادامـه، بحـث واگـذاری امور به افراد لايـق و كارآمد را 

از كليدهـای موفقيـت دانشـگاه خوانـد و افزود: ايـن كه تا چه 

حـد بتوانيـم ايـن كار را به صـورت سيسـتماتيک انجـام دهيم، 

موضـوع مهمی اسـت. در اين ميان، بسـياری از مسـئولين اين 

دانشـگاه بـه دليـل توانمندی های شـخصيتی و حرفـه ای كه از 

خـود بـروز داده انـد، به عنـوان مسـئول انتخاب شـده اند، البتـه 

افـرادی نيـز وجـود دارنـد كـه به واسـطه قبـول مسـئوليت، به 

توانمندی هايـی دسـت يافته اند كـه البته اين يـک ارزش افزوده 

است.

دكتر جعفريان، دانشگاه را در مقايسه با ساير سازمان های دولتی دارای 

اختيار عمل نسبتاً مناسبی در بسياری از زمينه ها دانست و افزود: 

يكی از دلايل اختيار عمل دانشگاه، ظرفيتی است كه هيئت امناء آن 

ايجاد كرده است كه البته در كنار آن، برخی از محدوديت هايی كه در 

برخی از چارچوب های دولتی پيدا می كنيم، قابل كتمان نيست. در 

اين ميان، اميدوارم كه با كمک همكاران؛ چالش های دانشگاه را رفع 

و در مسير برنامه های كلان دانشگاه حركت كنيم.

تأكید بر نگاه عملیاتی به موضوع بحران

نشست اعضاء کارگروه بهداشت و درمان دانشگاه 
در حوادث غیرمترقبه




